



Queen Elizabeth marks 1908 London Olympics and centenary of “classic marathon distance”

The Mall, London. The Finish of the Flora London Marathon with Buckingham Palace in the distance (© Getty Images)

READ ON for English and French language versions of this press release

- *duction française suit le texte anglais*

London, UK - Her Majesty Queen Elizabeth II hosted a reception last night (30) in Windsor Castle to mark the centenary of the 1908 London Olympic Games when the classic marathon distance of 26 miles and 385 yards was used for the first time to allow the Royal family to watch the start of the race from the window of the nursery in Windsor Castle.

The 1908 Olympic Marathon was famous for incident surrounding Italian Dorando Pietri who had led for most of the race but who collapsed after entering the stadium in first place, and after being assisted across the finish by officials was later disqualified. Pietri was subsequently awarded a special cup by Queen Alexandra in recognition of his brave effort.

Both that Cup, and the original gold medal that was awarded to Johnny Hayes of USA, who took the Olympic title after Pietri's disqualification were on display in Windsor's Guildhall, where London Marathon race director David Bedford, the former World 10,000m record holder, hosted a cocktail attended by around 70 guests from the athletics family including IAAF President Lamine Diack.

President Diack later joined British Prime Minister Gordon Brown, IOC President Jacques Rogge, ASOIF President Denis Oswald, IAAF Vice President Sebastian Coe at a reception in Windsor Castle hosted by the Queen and the Duke of Edinburgh.

Olympic gold medal winners were among guests at the black tie reception, including Athens 800 and 1500m winner Dame Kelly Holmes, Lord Coe and rower Sir Matthew Pinsent.

The 1908 Olympics were due to be held in Rome, but London stepped in when Mount Vesuvius erupted in 1906. The volcano devastated the nearby city of Naples and Rome withdrew from the games.

Following the reception on Friday evening the Queen and Duke left the Princess Royal - the BOA's president - to host a dinner for close to 200 guests, including representatives from every National Olympic Committee that attended the 1908 Olympic Games.

IAAF

La Reine Elizabeth commémore les Jeux Olympiques de Londres de 1908 et le centenaire de la "distance du marathon classique"

Londres (Royaume-Uni) – Sa Majesté la Reine Elizabeth II a organisé une réception la nuit dernière (le 30 mai) au Château de Windsor afin de commémorer le centenaire des Jeux Olympiques de Londres de 1908, lors desquels la distance du marathon classique de 26 miles et 385 yards (soit 42,195km) a été utilisée pour la première fois afin de permettre à la Famille Royale d'assister au départ de la course des fenêtres de la nursery du Château de Windsor.

Le marathon olympique de 1908 est entré dans la légende en raison de l'incident qui a entouré l'Italien Dorando Pietri. Ce dernier avait mené la majorité de la course et était en tête lorsqu'il est entré dans le stade, avant de s'évanouir. Soutenu par les officiels jusqu'à la ligne d'arrivée, il sera disqualifié par la suite. Les efforts courageux de Pietri ont été cependant récompensés ultérieurement par la Reine Alexandra qui lui a remis une coupe spéciale.

Cette coupe ainsi que la médaille d'or originale attribuée à l'Américain Johnny Hayes qui a hérité du titre olympique après la disqualification de Pietri, étaient exposées dans le Guildhall de Windsor, théâtre d'un cocktail donné à l'initiative de David Bedford, directeur de course du marathon de Londres. L'ancien détenteur du record du monde du 10 000m avait convié pour la circonstance quelque 70 invités de la Famille de l'athlétisme dont Lamine Diack, le président de l'IAAF.

Le Président a rejoint plus tard Gordon Brown, Premier ministre britannique, Jacques Rogge, président du CIO, Denis Oswald, président de l'Asoif, et Sebastian Coe, vice-président de l'IAAF, à une réception donnée au Château de Windsor par la Reine et le Duc d'Edimbourg.

Parmi les invités à cette réception en smoking figuraient plusieurs champions olympiques dont Dame Kelly Holmes, victorieuse sur 800m et 1500m à Athènes, ainsi que le rameur Sir Matthew Pinsent.

Prévus à l'origine à Rome, les Jeux Olympiques ont été repris par Londres après l'éruption du Vésuve de 1906. Le volcan a en effet ravagé Naples, la ville située à ses pieds, et Rome a donc renoncé à organiser les Jeux.

Après la réception du vendredi soir, la Reine et le Duc ont confié à la Princesse royale - présidente du comité olympique britannique - le soin d'organiser un dîner rassemblant près de 200 convives, parmi lesquels les représentants de tous les comités nationaux olympiques ayant participé aux Jeux Olympiques de 1908.

IAAF

Légende photo : le Mall à Londres, point final du marathon Flora de Londres, sur fond de Palais de Buckingham (Getty Images).

[BACK](#)

PAGES RELATED TO THIS ARTICLE

Disciplines

Marathon

Loading...



World Athletics Confidentiality

Contact Us

Terms and Conditions

Cookie Policy

Privacy Policy

Follow World Athletics

Facebook

Instagram

X

Youtube

TikTok

©2026 World Athletics. All Rights Reserved.